
�soona lumii 

Un teatru 
de reinventat 

D ragă Mi chel T an ner, Îmi face 
plăcere să vă revăd Întorcân
du-mă de la Paris, unde, deşi 

lumea bună teatrală era deja plecată 
la Festivalul de la Avignon, am avut 
totuşi ocazia să văd două mari suc
cese ale ultimei stagiuni: Copenhaga 
de Michael Frayn la Theâtre de 
Montparnasse şi Atelierul de Jean
Ciaude Grumberg la Hebertot. Am fost 
oarecum surprins să văd doi regizori 
de prestigiu - Michael Blakemore şi, 
respectiv, Gildas Bourdet - punându-se 
necondiţionat, din proprie voinţă, în 
slujba textului, să văd actorii pliindu-se 
cu atenţie pe intenţiile autorilor, care 
mijeau din umbra replicilor. Totul era 
făcut, ca să spun aşa, ad majorem 
auctoris g loriam. Credeţi că e vorba 
despre o Întoarcere la respectul faţă 
de text şi faţă de autor, că regizorii 
renunţă la dictatura lor atât de 
Îndelungată În favoarea autorului, 
care acum revine din exil ? 
Părerea mea este oarecum la mijloc, 
şi afi rm aceasta într-o manieră 
intenţionat paradoxală. Cred că ceea 
ce aţi văzut la Paris reprezintă destul 
de exact rea l itatea a ceea ce 
în�eamnă astăzi teatrul privatizat. 
Marele text al lui Grumberg, care 
este rea l mente foarte elocvent, 
alături de unul dintre stâlpi i  teatrului 
comercial anglo-saxon, Frayn. Mai 
sunt mu lţi alţii. Spectacolele acestea 
- chiar şi minunatul Grumberg, care 
ne-a încântat pe toţi atunci când a 
fost scris, adică în 1 979 - reprezintă 
acum exemple tipice de teatru de 
divertisment. 
Este adevărat că, În cazul spectacolu
lui Atelierul, se miza pe dorinţa 
comună a spectatorilor de a vedea "o 
felie de viaţă ", personaje de toate 
zilele, fiecare cu micul său destin etc. 
În schimb, Copenhaga era un proiect 
Îndrăzneţ, pornind de la o temă sofisti
cată, nici mai mult, nici mai puţin 
decât principiul incertitudinii din fizica 
cuantică aplicat relaţiilor interumane. 
Am văzut un public supus unei 
Încercări deloc uşoare, care se arăta 
cooperant, gata să Înveţe, gata să 
pornească spre necunoscut. Nu vedeţi 
În asta o recrudescenţă a plăcerii pen
tru replica inteligentă, pentru spiritul 

Dia log cu Michel  Ta n ner, d i rectoru l  teatru l u i  " La fabr ique de 
theâtre" din Mons, reg iu nea Ha ina ut, Be lg ia .  Acest d ia log a 
avut loc, în elega ntu l sed iu  a l  teatru l u i  condus  de reg izoru l  
M ichel Ta n ner, v iner i  i 7 i u l ie 1 999, cu ocazia vizitei în  Belgia 
a colaboratoru l u i  nostru Ad r ian Miha lache. 
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�ootta lumii 
vioi, sclipitor, pentru ceea ce englezii 1 
numesc "the wit" ? 1 
Cred, în primul rând, că Parisul nu 1 
este exemplul cel mai bun pentru 1 
viaţa teatrală de astăzi. Cel puţin, nu 1 
pentru teatrul care-mi stă mai mult ! 
la suflet. Publicul - în provincie, nu la 1 
Paris - este un public captiv, un pu- 1 
blic de ostatici. La noi, în Belgia, 1 
nimeni nu poate afirma că ar exista 1 
un public fără componenta sa stu
dioasă, omogenă, formată din elevi 
şi studenţi. Dacă nu ai studenţi în 
sală, atunci nu ai pe nimeni. Deci, 
proiectele noastre trebuie să fie 
legate de programa şcolară. Direcţi- 1 
i le şcol i lor, profesorii ne spun:  ! 
"Suntem de acord să venim la teatru 1 
numai dacă ne oferiţi un Marivaux, 11 
un Racine, in extremis un lonesco l 
sau un Beckett". In nici un caz un 

1 autor contemporan ca Grumberg j 

sau Paul tmond, autori pe care nu-i 11 
cunoaşte n imeni şi de care nu-i pasă 
nimănui, nefiind studiaţi în clasă. i 
Ar fi vorba, aşadar, de un certificat de 1 
calitate, de un fel de acredita re. 1 Constrângerile de tot felul ne impun 1 simplificări: numim "clasic" ceea ce 
se învaţă la şcoală. Conceptul garan- ! 
tează nu calitatea, ci audienta. ! 
Nu cădeţi atunci în capcana didacti- ! 
cismufui? "lată ce trebuie jucat, iată 1 
cum trebuie jucat!". ! 
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Acesta este un pericol, într-adevăr. 'l urmare, spectatorul ştie, sau crede 
Nu cred că am reuşit să scap. că ştie, de ce a venit acolo. 
Sunteţi cunoscut prin felul autoritar în 1 Atunci nu-i propuneţi spectatorului 
care conduceţi teatrul şi este firesc să 1 decât piese! pe care acesta le-a mai 
fiţi autoritar, de vreme ce ţineţi la stil. 1 văzut sau le-a citit. Vreţi să-/ faceţi să 
Nu sunteţi tentat să extindeţi această ! regândească ceea ce deja ştie. 
autoritate la nivelul publicului? Tea- 1 Ca urmare, un contact prealabil cu 
trul subvenţionat ar putea ajuta la 1 spectatorul este absolut necesar. 
realizarea unei utopii: publicul, ace- Cum realizaţi acest contact în afara 
astă parte integrantă a spectacolului, 1 evenimentului teatral propriu-zis? 
să nu mai fie lăsat la voia întâmplării, 1 Printr-o echipă de animatori. 
să fie selecţionat aşa cum se face cu l Pe care tot dumneavoastră o "puneţi 
actorii. De ce un simplu bilet de intrare . în scenă"? 
să dea dreptul de a asista la spectacol? 1 Ar fi imposibil. Un animator trebuie 
Spectatorii ar trebui admişi pe baza . să fie un mediator. El face parte d in 
unei audiţii organizate de regizor, ast- 1 ech ipă, poate f i  scenograful, un  
fel încât s ă  nu intre decât cei care ! actor, regizorul, nu contează cine. El  
împărtăşesc valorile şi stilul specta- 1 propune o lectură posibilă, lectura 
colufui. i lui, asupra spectacolului .  
Această idee năstruşnică este, într-a- 1 Nu este aceasta funcţia criticului? 
devăr, tentantă, tocmai pentru că nu 1 Diferenţa dintre critic şi mediator 
este real istă. Să nu uităm însă că i constă în primul rând în aceea că 
rolul meu este şi  să-i fac pe oameni 1 primul este complet străin procesu
să iubească teatrul, să-i fac să spună: 1 lui de creaţie. Altfel, ar fi o catastrofă. 
"lată, teatrul înseamnă şi asta, şi 1 Un critic n-are nimic de a face cu dis
asta . . .  ". Trebuie să le arăţi oamenilor 1 cursul artistic. El nu are o perspectivă 
că teatrul este ceva amuzant şi că 1 artistică, ci una culturală. Cred că tre
poţi fi distractiv chiar atunci când l buie neapărat să distingem demer
joci clasici. Mie îmi place să arăt i sul artistic de cel cultural. 
partea de dramă, chiar de tragedie, 1 Care ar fi criteriul distinctiv? Cum să 
care se află în comedii le cele mai i trasăm demarcaţia dintre artă şi eul
uşoare. Nu mă interesează să fac 1 tură? 
publicul să gândească, vreau însă ca, 11 Să fim foarte l impezi: cultura este 
prin sp.ectacol, să-i ad�c în conştiin!ă l inamicul art�i .  
o sene de lucrun ascunse m , Argumentaţi! 
i nconştientul său - indiferent că 1 Demersul artistic este în mod nece
acesta este de tip freudian sau jun- 1 sar individual, este o frenezie indi
gian, nu contează. Aş dori ca specta- 1 viduală raportată la existent. Este un 
torul - noi am vorbit despre public, i demers . . .  
dar a m  înţeles mereu prin asta spec- i . . .  care creează discontinuităţi în 
tatorul - să nu iasă de la spectacol 1 ţesătura semnificaţiilor, care propune 
aşa cum a intrat. Dar nu vreau nici o lume aparte, autonomă, distinctă de 
să-i încarc conştiinţa, în bine sau în ambientul simbolic. 
rău, vreau pur şi simplu să i-o modi- Aş merge până la a afirma că demer
fic, să fac să-i apară, măcar pentru o sul  artistic trebuie să preceadă d is
secundă, lucruri le pe care le-a cursul sociologic, ca şi  pe cel politic. 
îngropat în uitare din voia lui sau din Dacă arta nu vine înaintea politicu
cauza presiuni i  mediului .  l ui, ea este condamnată să se pună 
Ceea ce spuneţi se apropie de dorinţa în slujba lu i  . . . . 
lui Rimbaud ca arta să schimbe viaţa. . . .  şi să devină propagandă. S-a văzut 
Dar, dacă vreţi să-I modificaţi, să-/ asta de mult. Totuşi, s-a văzut şi artă 
mode/aţi pe spectator, ar trebui să-/ propagandistică de calitate. Şi, în 
cunoaşteţi foarte bine din start. Cum cazul acesteia, discursul politic prece
adaptaţi repertoriul teatrului pe care-/ da demersul artistic. 
conduceţi la specificul comunităţii în Tocmai am văzut o piesă de Brecht 
care sunteţi integrat? pusă în scenă ca pe vremea lu i  
Cred că  suntem de acord asupra fap- Brecht. 
tu lui că teatrul este o artă minoritară. Nu mai ţine, nu-i aşa? 
Subliniez: minoritară, nu elitară. Pe Ei bine, am plecat la pauză. Eu, care 
de altă parte, suntem mai puţin de sunt fiul lui Brecht, nota bene! 
acord asupra faptului  că oameni i  Ca orice fiu, vă ucideţi tatăl pentru a 
care intră într-o sală de teatru tre- vă putea maturiza? 
buie în mod obligatoriu să ştie ce au Bineînţeles, răspunsul este da! Dar, 
venit să vadă. Eu lucrez asupra în plus, găsesc că este penibi l  să 
formei, propun un tip de lectură. montezi Brecht ca în 1 956, cu teoria 
Actul de a participa la un spectacol distanţării, cu song-uri, cu proiecţii 
este un act conştient, de voinţă. Prin de imagini. Eu, care am văzut toate 
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marile spectacole brechtiene la tim
pul lor - Opera de trei parale, 
Coriolan, Omul cel bun din Seciuan 
- ajung să spun "ce-o mai fi şi cu 
această prăfărie?". Dar recunosc că, 
pentru criticii interesaţi de istoria 
culturii, toate acestea au un aer pres
tigios, remarcabil. 
Aţi ocolit oarecum întrebarea. Nu 
despre valabilitatea montărilor brech
tiene era vorba, ci despre supra
vieţuirea unui teatru care se re
cunoştea deschis ca fiind de propa
gandă. 
Când îl recitim astăzi pe Brecht, a na
lizăm cu totul a ltceva decât ceea ce 
părea esenţial în epoca sa. 
Opera lui Brecht este deci destul de 
bogată pentru ca să subziste destulă 
substanţă vie după ce s-a extirpat tot 
ceea ce este atrofiat? 
Putem spune acelaşi lucru şi despre 
Sofocle, despre orice dramaturg care 
a scris coruri. Corul este propagandă, 
vocea Puterii. Toată lumea o stie. 
Nu este corul vocea domnului 'Toată 
lumea"? 
Nu, este vocea Puterii. Dacă n-ar fi 
aşa, corul n-ar fi omogen. Nu e vorba 
decât de bătrâni, de fecioare etc. Nu 
există un amestec de tipuri, de aceea 
vocea corului  nu este vocea omului 
mediu. 
Corul este expresia doxei, a locului 
comun general acceptat. 
Exact. Să încercăm să desluşim astăzi 
care era latura inconştientă care a 
subîntins opera celor trei tragici 
greci - Eschil, Sofocle, Euripide - la 
nivelul corifeului, al lui  Tiresias, la 
nive lu l  coru lu i , toate aceste 
recurenţe care apar în tragedii. _Îţi pui 
problema: "era oare autorul credin
cios, era pios, credea în existenţa lu i  
Dumnezeu?". De exemplu . . .  
O clipă! Văd că reformulaţi pro
blemele fundamentale ale tuturor tim
purilor nu în limbajul antichităţii, care 
era cel al trag ici lor greci, ci în limbajul 
ideologiilor contemporane cu noi. 
Îmi asum cu dragă inimă această 
opţiune. În caz contrar, aş fi aseme
nea celor care continuă să facă 
Brecht ca în anii  '50, ceea ce am con
venit că nu ne mai interesează. 
Aţi realizat un spectacol cu o piesă pe 
care puţini oameni de teatru în
drăznesc să o abordeze, Neguţătorul 
din Veneţia. Care sunt problemele 
timpului nostru, pe care le-aţi abordat 
montând această piesă? 
În Neguţătorul din Veneţia este 
vorba despre gestionarea diferenţei. 
Am vrut să insist asupra fa lsului, 
asupra falsei realităţi a stării de 
lucruri, asupra personalităţii false a 
oamenilor. Mi-am dat seama că se 
putea trata respingerea diferenţei -
eu sunt foarte egal ita rist, foarte 
deschis, deloc rasist - fără a recurge 
numaidecât la vocabularul umanist 

al Drepturilor omului şi fără a te refu
gia în lumea valorilor umanitare (tre
buie să-ţi iubeşti aproapele etc.). Am 
preferat să abordez tema urii între 
două persoane ca un caz particular 
a l  paradigmei universale a URII .  
Credeţi că felul în care Shakespeare 
tratează subiectul poate fi considerat 
astăzi ca fiind "corect din punct de 
vedere politic"? 
Aş vrea să citez în această privinţă 
excelentul eseu al Magdalenei 
Boiangiu din numărul 1 3  al  revistei 
"Scena", pe care aţi avut amabil i
tatea de a mi-I dărui. "Este greu să 
faci din Shakespeare un aliat a l  lui  
Hitler, dar nici  să-I transformi într-un 
membru al lui Amnesty International 
nu merge". O altă exegetă de origine 
română, Myra losif-F ischmann,  a 
făcut o remarcă foarte interesantă 
despre spectacolul  meu. Dar, mai 
întâi, cred că dezbaterea filosemit/ 
antisemit nu este consubstantială 
piesei. De a ltfel ,  după mine,

' 
nu  

evreul Shylock este personaju l  cel 
mai important, ci Portia. Myra 
spunea că dintotdeauna s-a văzut la 
teatru fie un Shylock jalnic, fie unul 
nemilos. În spectacolu l  meu, se 
putea vedea, pentru prima oară, un 
Shylock demn. Nebun de furie şi de 
disperare, căci era văduv şi fiica lui 
plecase, lăsându-1 singur. E l  sol icită 
prietenia şi prietenia îi este refuzată. 
Ca urmare, cade pradă unei nebunii 
furioase. Fi ica lu i, s ingura care-I 
putea integra lumii ,  societăţii, 
pleacă, răpită fiind (aici am forţat 
puţin textul, dar nu contează) de pri
etenul imund al lui Bassanio. Shylock 
înnebuneşte de furie, de aceea îşi 
reclamă datoria cuvenită. S-a spus că 
piesa este antisemită pentru că se 
vede acolo un evreu dorind să taie o 
bucată de carne d intr-un creştin.  
Dar, daţi-mi voie, toţi evreii ieşiţi din 
lagăre şi-ar fi ucis cu plăcere călăii ! 
Or, cred că eu am mers mult mai 
departe în ceea ce am încercat să 
arăt. Portia îl condamnă şi, în acelaşi 
timp, îl salvează pe Shylock, pentru a 
nu da voie noii societăţi - o  societate 
democratică şi homosexuală - să 
preia puterea în întregime, împotri
va raţiunii . Îndeosebi, ea îi împiedică 
pe Antonio şi pe Bassanio să preia 
puterea absolută asupra ei, care este 
singură. Ea interzice noii societăţi - şi 
acesta este un element premonito
riu - să instaureze o putere mas
cul ină, discreţionară, o împiedică, 
într-un cuvânt, "să ia totul" .  Ea îi 
prinde pe Antonio şi pe Bassanio şi 
cu asta totul ia sfârşit. Povestea 
ine lu lu i  pe care-I încredinţează 
amantului lui Bassanio - căci este evi
dent că Antonio şi Bassanio sunt 
amanţi, e scris acolo . . .  Vă amintesc 
că am distribuit în roluri le Portia şi 
Bassanio doi actori bătrâni .  N-am 

jucat comedie shakespeariană, 
Bassanio şi Portia nu sunt Romeo şi 
Jul ieta. 
Deşi o legătură subtilă există între 
aceste piese. Adevăratul conflict din 
Romeo şi Julieta nu este cel dintre 
Capulet şi Montagu, este cel dintre 
Julieta, care este principiul naturii, al 
soarelui, şi intelectualul rodat Şi per
vers care este Mercutio. 
Da, este evident că cei doi şi-1 ·dis
pută pe bietul Romeo. Confl ictul  
homosexual există şi în Hamlet. 
Aţi întreprins în Neguţătorul din 
Veneţia o lectură care traversează 
aproape întreg teatrul shakespe,arian. 
Persistenţa temei homosexualităţii nu 
vă sugerează să abordaţi dezbaterea 
intelectuală privind rolul culturii gay în 
redefinirea identităţii persoanei umane? 
Lucrurile sunt în acelaşi timp simple 
şi complicate. Nu  voi prezenta nicio
dată un autor care se reclamă în 
exclusivitate de la cultura gay. 
Nu este aceasta o politică directorială 
cam represivă? Îi refuzaţi pe Koltes, pe 
Copil 
Dacă aceştia ar  afirma "Noi facem 
teatru gay", nu i-aş prezenta nicio
dată. Am un prieten foarte apropiat 
care, slavă Domnului, încă trăieşte, 
se numeşte Rene Daniel Dubois şi 
este un homosexual decis, dar care 
refuză să reprezinte exclusiv cultura 
gay. Scrie teatru, dar nu teatru 
despre homosexuali pentru homo
sexuali .  Altfel, de ce nu un teatru 
exclusiv pentru vârsta a treia, sau un 
teatru pentru surzi? Am văzut deja 
ce aberaţie este teatrul pentru copii. 
Desigur că înclinaţii le sexuale ale 
autorulu i  sunt decelabi le  în, de 
pildă, În singurătatea câmpurilor de 
bumbac a lui  Koltes. Dar aceasta nu 
este o piesă cu teză gay. Deriziunea 
extraordinară a lui Copi nu are, nici 
ea, nimic de a face cu homosexuali
tatea autorului .  Homosexual itatea, 
în sensul de cultură închisă în 
ghetou, nu mă interesează deloc. 
Găsesc că mişcarea "gay pride" este 
expresia prostiei supreme. 
Cum reuşiţi totuşi să vă racordaţi 
repertoriul şi demersul artistic .acestor 
realităţi atât de ambigue? . 
Care realităţi ambigue? .. · 
Feminismul, naţionalismul, cos-
mopolitismul. 

· 

La noi, feminismul este o miscare 
esenţială care a apărut în jurul  anu lu i  
1 955. Toate studii le mele - de Drept, 
de fi losofie, de teatru - au fost mar
cate de această problemă. Acestea 
fiind spuse, nu sunt feminist, dar ştiu 
că fenomenul  există şi găsesc că 
revendicări le feministe sunt de 
natură politică. În timp ce reven
dicările gay n-au nimic politic. Avem 
un vice-prim ministru homosexual şi 
n imeni nu zice "Ce mai e şi cu pe
derastul ăsta?". 
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Revendicările, politice sau nu, intere
sează mai puţin. Discursul identitar 
este interesant pentru că este capabil 
să modifice percepţia noastră asupra 
propriei persoane, să declanşeze rein
ventarea ego-ului. 
R�inventarea identităţi i ţ ine mai 
mult de dezbaterea naţionalism/cos
mopolitism. Aceasta este o problemă 
care mă îngrijorează mai mult decât 
cele pe care le-am mai atins. Naţion
alismul este un cuvânt care mă sperie 
şi ale cărui înţelesuri în parte îmi 
scapă. Sunt un copil al războiului, am 
fost crescut într-o totală necu
noaştere în privinţa pasiunilor na
ţionaliste, de aceea simt că există 
fragmente de discurs care-mi scapă. 
Cum aţi reuşit să vă ''puneţi În scenă" sen
timentul complex faţă de naţionalism? 

Principiul teatrului  meu este el însuşi 
pus în cauză. Eu lucrez asupra 
grotescului şi aceasta mă ajută să 
nu-mi contemplu mereu propriul  
buric. Mă ajută să nu lucrez prin 
introspecţie. În felul acesta, nu mă 
concentrez asupra calităţilor, ci  
asupra defectelor mele. Grotescul 
mă ajută să dobândesc simţul ridi
colului .  
Teatrul nu nunai că ne oferă perspecti
va, ne şi ajută să ne eliberăm de 
demoni. "Să-ţi arunci demonii" - am 
auzit această expresie la Maria 
Casares. 
Este, desigur, un  fel de catharsis. 
Există însă si un fel de teatru care nu 
face decât să-i cheme, să-i confirme 
pe demoni. 
Care? Daţi-mi un exemplu. 
Teatrul de bulevard. 
De ce? 
Pentru că este un teatru al identi
ficării. 
Credeţi că suspansul excitant al piesei 
"bine făcute'� care ne dă fiori, nu este 
decât un ingredient al teatrului de 
identificare? 
Da, dacă îl face pe spectator să se 
identifice cu personajul .  Spuneam 
adineauri că doresc ca spectatorul să 
cunoască sfârşitul, tocmai pentru a 
elimina orice excitaţie neesenţială. 
Dar dacă abordaţi un autor contem
poran, ca Paul tmond, dacă faceţi o 
premieră absolută? 
Atunci le povestesc subiectul. 
Cum asta? Veniţi În persoană pentru a 
spune un fel de prolog? 

Nu, folosesc întâlnirile d in şcoli, din 
instituţii. Mă sprijin pe munca ani
matorilor cultural i .  Eu însumi petrec 
mult timp în şcoli prezentându-mi 
proiectele. 
Mergeţi şi În societăţi comerciale, În 
Întreprinderi? 
Acolo merge mult mai greu, nu sun
tem în Franţa. 
De ce În Franţa e mai uşor? 
Pentru că există consi l i i le de condu
cere. Jean Vi lar a ştiut foarte bine să 
le folosească. 
Ce relaţie stabiliţi cu oamenii care vin 
la teatru mai mult ca să fie văzuţi 
decât ca să vadă? 
Obişnuiesc să strâng personal mâna 
a cel puţin jumătate din spectatori. 
Le ofer, în foaierele din "La fabrique 
de theâtre", un spaţiu decorat cu 
îngrij i re, unde ei pot evolua cu 
plăcere şi folos. Dar avem încă multe 
de făcut pentru a regăsi rolu l  
esenţial a l  teatru lu i  de a ltădată, 
acela de a conserva virtuţile atenie
ni lor. 
Vi s-a părut că teatrul românesc 
reuşeşte Întrucâtva să dezvolte 
virtuţile românilor? 
Cunosc destul de bine teatrul d in 
Galaţi ş i  pe fostul lui director, exce
lentul regizor şi animator cultural 
Adrian Lupu. M-au impresionat rea
l izările şi proiectele sale, iar vestea 
în lăturări i  lu i  de la conducerea 
teatrului m-a mâhnit profund. Faptul 
nu face decât să confirme dificul
tatea de a progresa în ceea ce 
priveşte virtutea. 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • •  

talon de abonament 
pentru România 

3 luni • 30 000 lei 
6 luni • 60 000 lei 

pentru Europa 
3 luni  • 20 USD 
6 luni • 39 USD 

1 2 luni • 70 USD 

Nume 

pentru America 
3 luni  • 20 USD 
6 luni • 39 USD 

1 2 luni  • 68 USD 

-------------------------------------------------------

Prenume ----------------------------------------------------

Sex ___ Vârsta _________ Ocupatia ________________ _ 

Adresa ------------------------------------------------------

Localitate __________ __:Judet _______________ _ 

Cod Poştal Telefon 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 
Data Semnătura ----------------------------
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